
سال چهارم2    سیاسـت  
شماره 1135 a r m a n m e l i . i r

سه شنبه 
1400 .07 .27

12   ربیع الاول 19/1443  اکتبر 2021

 وزیر کشور باید
 به مجلس احضار شود

عضو کمیسیون اصل نود مجلس با 
اشاره به غیرقانونی بودن حضور برخی از 
اعضای کنونی شوراهای شهر در کشور، 
بر لزوم احضار وزیر کشور به مجلس 
برای توضیح درباره این موضوع تأکید 
کرد. سیدمصطفی آقامیرسلیم گفت که 
وزارت کشور مجری قانون است؛ پیشتر 
برخلاف آنچه از سوی هیأت مرکزی 
نظارت بر انتخابات شوراهای کشور ابلاغ 
کرده بودیم، آرای عده ای به عنوان رأی 
باطل نباید شمارش می شد اما همان 
افراد به شوراها وارد شدند. آقامیرسلیم 
همچنین بر تخلف حضور افراد مذکور 
در شوراها تأکید کرد. وی ۲۱ خرداد 
امسال از عضویت در هیأت مرکزی 
نظارت بر انتخابات شوراهای کشور 
استعفا داد. آقامیرسلیم در نامه ای با 
اشاره به تلاش خود برای دقت در بررسی 
گفته  شوراها،  داوطلبان  صلاحیت 
بود »شبکه فساد اقتصادی و سیاسی 
نگذاشت ما کارمان را به سلامت پیش 
ببریم و بسیاری افراد تأیید شده اند که 
فاقد صلاحیتند و بسیاری از داوطلبان 
و  شده  واقع  مظلوم  شرایط  واجد 
نتوانسته اند به فهرست نهایی راه یابند.«

مشکل خاصی در مرزهای کشور 
نداریم

توسعه گردشگری از 
برنامه های مهم دولت است

جانشیــن فرمــانده نیروی زمیـنی 
ارتـش جمهوری اسلامی ایـران گفت: 
طی ۶ ماه اخیر تحرکاتی را در منطقه 
شمال غرب کشور شاهد بودیم ولی در 
حال حاضر در مرزهای زمینی، هوایی 
و دریایی کشور مشکل خاصی نداریم. 
امیرسرتیپ نوذر نعمتی ا بیان اینکه 
ماموریت ارتش جمهوری اسلامی ایران 
حفظ استقلال و تمامیت ارضی بوده 
که با نیروهای چهارگانه ارتش در حال 
اجرای این ماموریت است، اظهار کرد: 
نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در مرزهای شمال غرب، غرب، 
جنوب غرب و شرق و جنوب شرق در 
حال حاضر استــقرار فیزیکی دارد و 
به صورت شبانه روزی در حـــال پایش 
مرزهای کشور هستیم. وی با اشاره 
به خروج مفتضحانه آمریکا از کشور 
افغانستان که در امنیت منطقه تاثیرات 
خاص خود را دارد، افزود: طی ۶ ماه 
اخیر تحرکاتی را به صورت ویژه از عناصر 
رژیم صهیونیستی در شمال غرب کشور 
داشته ایم. جانشین فرمانده نیـروی 
زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
تصریح کرد: نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی لحظه ای از ماموریت اصلی خود 

غافل نیستند و غافلگیر نخواهند شد.

وزیر امور خارجه در نشست با  »عزت 
.. ضرغامی« وزیر میراث فرهنگی و  . ا
»بهرام عین اللهی« وزیر بهداشت گفت: از 
برنامه های مهم دولت سیزدهم در عرصه 
سیاست خارجی و دیپلماسی عمومی 
توسعه گردشگری در عرصه های مختلف  
است. »حسین امیر عبداللهیان« اظهار 
کرد: از برنامه های مهم دولت سیزدهم 
در عرصه سیاست خارجی و دیپلماسی 
عمومی توسعه گردشگری در عرصه های 
مختلف از جمله گردشگری سلامت، 
گردشگری زیارتی، گردشگری عام و 
دیگر حوزه ها است. وی  اضافه کرد: ما 
در این جلسه جمع شده ایم که در مورد 
تقویت گردشگری در کشور و رفع موانع 
آن رایزنی و گفت وگو کنیم، گفت: رونق 
گردشگری در کشور علاوه بر ارزآوری 
یک اقدام ماندگار فرهنگی است و ان 
.. بتوانیم اقدامات خوبی در این  . شاءا
زمینه انجام دهیم. تبلیغات انجام دهیم 
.امیرعبداللهیان اضافه کرد: در این زمینه 
رایزنی های مشترک با آقایان ضرغامی و 
عین اللهی از روز اخذ رای اعتماد آغاز شده 
است که چگونه می توانیم ظرفیت سه 

وزارتخانه را در این حوزه تجمیع کنیم.

سـرمقــاله

سفرهای استانی در مجموع امر مطلوبی است و مبتکر این 
طرح هم شهید رجایی بود که با یک اتوبوس به استان  های 
مختلف سفر می کرد. لذا نفس این کار خوب است چرا که اولا 
مردم منتخب خود را می بینند و مثل سابق نیست که مردم 
سالن های ملاقات با رئیس جمهور را پر کنند و تقاضاهای 
خود را مطرح کنند. هر چند موجه هم به نظر نمی رسد که 
در دیدار استانی با مردم جهزیه بدهند و وام ازدواج بنویسند. 
این روشی قجری بوده و اصلا روشی مطلوب نیست. امروز 
باید سیستم مردم به والیان محلی تقویت شود و اختیارات 
استانداران، فرمانداران و مسئولان محلی به حدی باشد که 
بی نیاز باشند  نه اینکه در یک دیدار با مردم دویست هزار نامه 
به رئیس جمهور بدهند. در نتیجه می توان سفرهای استانی 
و دیدار با مردم را ممدوح و خوب تلقی کرد و هم اینکه باید 
برای این سیستم ریل گذاری شود و دیگر نیازی به رفتن خود 
رئیس جمهور یا سایر مقامات بالایی کشور به آن مناطق و 
استان ها نباشد. البته آقای رئیسی چون در ابتدای کار است 
و در قوه قضائیه نیز بوده  قاعدتا باید با استان ها و مختصات 
آنها آشنا شود، چراکه گسترش کرونا نیز اجازه نداد که رئیس 
جمهور به سفرهای استانی متعددی برود. لذا به نظر می رسد 
که وی باید یک دور تمام استان های کشور را بازدید کند. 
اینکه سفر استانی رئیس جمهور یک روزه باشد یا چند روزه 
بحث دیگری است اما در حد اطلاع  اینها از قبل می گویند 
که چکار کنند و اینگونه  نیست که آقای رئیسی به استانی 
سفر کند و  همانجا مسائل و مشکلات استان بیان شود. از 
قبل استاندار جمع بندی می کند و در شورای اداری استان 
مشخص می شود که باید چه مسائلی مطرح شود. پیشنهاد 
می شود هر بار استاندار یک استان را به دولت دعوت کنند و 
در یک جلسه اختصاصی دولت کل مسائل آن استان را مورد 
بررسی قرار دهند. مثلا بگویند جلسه آینده دولت مربوط به 
خوزستان، دو جلسه بعد مربوط به خراسان یا کرمان است و 
مشخص شود که استاندارها باید برای چه مسائلی خود را 
آماده کنند. این رویکرد قطعا جواب می دهد. البته نه اینکه این 
رویکرد یک بار در سال باشد بلکه باید تکرار شود و استانداران 
باید در دولت کارهای مربوط به استان خود را پیگیری کنند. 
کمیته ای هم باید برای این امر تشکیل شود که مسائل لاینحل 
میان وزرا و استانداران را حل کند. چه کسی گفته که دولت 
باید صرفا دوبار در هفته جلسه داشته باشد و می توان جلسات 
ویژه هم گذاشت. آقای رئیسی جوان تر از سایر روسای جمهور 
است و قاعدتا می تواند وقت بهتری بگذارد. نکته دیگر اینکه 
بازدیدهای سرزده ای که رئیس جمهور می رود مثل داروخانه 
۱3 آبان یا بهشت زهرا چندان مطلوب و شأن رئیس جمهور 
نیست و شاید باید وزیر بهداشت به اینگونه اماکن سرکشی 
کند. اتفاقا اگر رئیس جمهور می خواهد در بین مردم باشد 
بهتر است که در ساعتی از روز سرزده در خیابان جمهوری، 
ولیعصر یا شریعتی برود و مردم ببینند که رئیس جمهورشان 
در کنارشان  است و با مترو و اتوبوس رفت و آمد می کند حال 

اگر دوربین نبود هم نبود. 

سیستم مردم به والیان محلی تقویت شود

لاریجانی منع قانونی ندارد
عباس عبدی یک تحلیلگر سیاسی در واکنش 
به تازه ترین بیانیه علی لاریجانی نوشت: چند ماه 
پیش هم این را نوشتم که آقای لاریجانی هیچ 
منع قانونی برای انتشار ندارد. ولی او و دوستانش 
می گویند که منع قانونی دارند.  شورای نگهبان 
حق انتشار ندارد ولی لاریجانی حق انتشار دارد. 
 نامه به او هم باید محرمانه باشد.  محرمانگی برای 
امور اداری است و نفی حق انتشار ذینفع نیست.

حکم اژه ای برای اصغر جهانگیر
اصغر جهانگیر پیش از این رئیس دفتر بازرسی 
ویژه قوه قضائیه بود. سخنگوی دستگاه قضا از 
انتصاب اصغر جهانگیر به سمت معاونت اجتماعی 
و پیشگیری از وقوع از جرم قوه قضائیه خبر داد. 
ذبیح اله خداییان گفت: »با ابلاغ رئیس دستگاه 
قضا اصغر جهانگیر عهده دار معاونت اجتماعی و 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه می شود.« 
اصغر جهانگیر پیش از این رئیس دفتر بازرسی 

ویژه قوه قضائیه بود.

توصیه پامپئو به بایدن 
وزیر امور خارجه سابق آمریکا از رئیس جمهور 
ایالات متحده خواست در راستای عادی سازی 
روابط ریاض با تل آویو، موضع سختگیرانه تری 
علیه ایران اتخاذ کند. وزیر امور خارجه سابق 
آمریکا روز یکشنبه در گفت وگو با یک نشریه 
موضع  باید  بایدن«  »جو  گفت،  انگلیسی 
سختگیرانه تری علیه ایران اتخاذ کند تا عربستان 
سعودی را جهت عادی سازی روابط با اسرائیل 

متقاعد کند. 

زمینه آزادی زائران اربعین 
معاون اول قوه قضائیه از وزیر دادگستری 
عراق خواست زمینه آزادی افرادی که به منظور 
سفر اربعین به کشور عراق سفر کرده و به دلیل 
نداشتن مجوز بازداشت شده اند، فراهم شود. 
عبدالستار محمد وزیر دادگستری عراق و 
هیأت همراه با معاون اول قوه قضائیه دیدار 
کرد. وزیر دادگستری عراق گفت: از سال ۲۰۱۲ 
توافق نامه های خوبی بین دو وزارتخانه جمهوری 
عراق و جمهوری ایران صورت گرفته و اخیراً 
نیز دو یادداشت تفاهم در خصوص استرداد 

محکومین بین دو کشور به امضا رسید.

ادعای دبیرکل اتحادیه عرب 
علیه ایران

دبیرکل اتحادیه عرب با طرح ادعاهایی، ایران 
را به دخالت در امور کشورهای عربی متهم کرد. 
احمد ابوالغیط، با جیمز کلورلی، معاون امور 
خاورمیانه و شمال آفریقا در وزارت خارجه 
انگلیس در قاهره دیدار و درخصوص برخی 
مسائل از جمله ایران رایزنی کرد. ابو الغیط در 
این دیدار مدعی دخالت ایران در امور کشورهای 
عربی شد. دبیرکل اتحادیه عرب گفت: کشورهای 
عربی مخالف دخالت و رفتارهای بی ثبات کننده 

ایران در منطقه هستند.

خوشبین به از سرگیری گفت وگوها 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نسبت 
به از سرگیری گفت وگوها با ایران بر سر توافق 
هسته ای ابراز امیدواری کرد. جوزپ بورل گفت 
که امور پرونده ایران درحال بهبودی است. وی 
تاکید کرد که امیدواریم بزودی نشستی در این 
راستا در بروکسل برگزار شود و من به این امر 

خوشبین هستم.

خودروی ثبت نامی شبیه لاتاری 
شده است

نماینده سقز و بانهدر مجلس گفت: ثبت 
نام خودرو در ایران بدل به لاتاری شده است. 
گویی یک بلیط بخت آزمایی وجود دارد که فرد 
برنده، قریب به ۱۰۰ درصد سود می کند. این 
روش اصلا درست نیست. بهزاد رحیمی  گفت 
که به وضعیت ثبت نام خودرو انتقادات جدی 
وارد است، گفت: مثل اینکه پلاک فعال به اسم 
کسی نباشد که البته باید بگویم که شنیده های 
ما حاکی از آن است که کسانی این ماجرای 
پلاک فعال را دور می زنند و سوء استفاده 
می کنند. به نظرم کسانی که پول کمی دارند 
می توانند با خرید یک خودروی مدل پایین تر یا 
قدیمی تر نیازشان را رفع کنند. اگر قیمت ۱۴۰ 
میلیون تومان خودروی پارس برای خودروساز 
صرفه اقتصادی داشت، عرضه خودرو بیشتر 

می شد.

دستور درباره برخورد نامناسب 
با یک دختر

رئیس دفتر رئیس جمهور از وزیر کشور 
خواست به مسئله برخورد نامناسب ماموران 
ناجا با یک دختر رسیدگی کند. پس از اینکه 
ویدئوی مربوط به برخورد سه مامور نیروی 
انتظامی با یک دختر جوان به طور گسترده در 
فضای مجازی منتشر و سبب واکنش کاربران 
فضای مجازی شد، حالا شنیده ها از صدور 
دستور پیگیری این مسئله از سوی ریاست 
جمهوری خطاب به احمد وحیدی وزیر کشور 
حکایت دارد. در این دستور که از سوی رئیس 
دفتر رئیس جمهور به وزیر کشور ارجاع شده، از 
وزیر کشور خواسته شده ضمن پیگیری مسئله 
نسبت به ارائه گزارش به ریاست جمهوری 

اقدام کند.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهوری روابط با 
ونزوئلا را دوستانه و رو به توسعه توصیف 
کرد و گفت: سیاست ایران توسعه 
معنادار روابط با کشورهای درحال 
توسعه به ویژه کشورهایی است که در 
پی حفظ استقلال خود برابر کشورهای 
سلطه گر هستند. آیت  ا...سید ابراهیم 
رئیسی روز دوشنبه در دیدار »فلیکس 
پلاسنسیا گونسالس« وزیر امور خارجه 

ونزوئلا گفت: آمریکای لاتین به خصوص 
ونزوئلا جزو اولویت های دیپلماسی 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران است 
و ما مصمم هستیم روابط خود را با این 
کشورها توسعه دهیم. رئیس جمهوری 
با بیان اینکه ما مسیر پیشرفت را با 
قدرت ادامه خواهیم داد، گفت: در این 
دولت مصمم هستیم مشکلات ایجاد 
شده از سوی دشمنان را کنار بزنیم و 

مسیر پیشرفت کشور را ادامه دهیم. 
رئیسی با تاکید بر ضرورت گسترش 
روابط تهران - کاراکاس در حوزه های 
مختلف گفت: برای توسعه مناسبات 
دوجانبه باید برنامه روشن و بلند مدت 
طراحی شود تا چشم انداز روابط به 
سمت تقویت حداکثری حرکت کند. 
وی با تحسین همراهی ونزوئلا با ایران 
در مجامع بین المللی، افزود: با برنامه 

همکاری های بلند مدت میان دو کشور، 
چشم انداز روشنی برای گسترش و 
رئیس  دارد.  وجود  روابط  تعمیق 
جمهوری با بیان اهمیت دولت ونزوئلا 
در سیاست خارجی ایران، ابراز امیدواری 
کرد با سفر رئیس جمهور ونزوئلا به 
تهران در آینده نزدیک، گام های جدیدی 
برای همکاری های بلندمدت دو کشور 

برداشته شود.

رئیس دستگاه قضا:

قوه قضائیه مصمم به برخورد با دست اندازان به حقوق مردم است  
  عوامل ترور سردار سلیمانی جدی تر تحت تعقیب قرار بگیرند  

اینکه  بیان  با  قضائیه  قوه  رئیس  آرمان ملی: 
انسان های آزادیخواه جنایات ضد بشری مستکبران 
مدعی دفاع از حقوق بشر را تحمل نمی کنند، به جنایات 
نظام سلطه علیه مسلمانان در کشورهای منطقه اشاره 
کرد و گفت: در دو هفته اخیر عناصر تفاله نظام سلطه 
که دست پرورده و مستظهر به حمایت شیطان بزرگ 
هستند در قندوز و قندهار افغانستان در روز جمعه مردم 
مسلمان بی گناه نمازگزار را به خاک و خون کشیدند. 
حجت الاسلام محسنی اژه ای از دکتر غریب آبادی 
معاون جدید بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق 
بشر خواست که با کمک وزارت امور خارجه و دیگر 
نهادهای ذیربط، این جنایات و جنایاتی که نظام سلطه 
در طول سالیان دراز علیه ملت ایران انجام داده را با 
فوریت از طریق مجامع حقوقی بین المللی و دادگستری 
تهران پیگیری کند. وی با تاکید بر اینکه نباید در موضع 
صرف تدافعی قرار گرفت ادامه داد: کسانی که ایران را 
به نقض حقوق بشر متهم می کنند درحالیکه خودشان 
بزرگترین ناقضان حقوق بشر هستند باید مورد مواخذه 
قرار گیرند و در برابر جنایاتی که علیه مردم ایران و دیگر 
ملت های آزادیخواه انجام داده اند پاسخگو باشند. رئیس 
دستگاه قضا با اشاره به ترور سرلشگر شهید حاج قاسم 
سلیمانی و همچنین دانشمندان کشورمان که توسط 
آمریکا و صهیونیست ها به شهادت رسیده اند، تأکید کرد: 
عوامل و مسببین و مباشرین و معاونین این جنایت ها 
باید جدی تر تعقیب شوند و اجازه نخواهیم داد خون این 

انسان های بی گناه پایمال شود. رئیس قوه قضائیه با اشاره 
به بررسی و تصویب طرح تسهیل صدور مجوز کسب و 
کار در مجلس از نمایندگان ملت خواست که با استفاده 
از نظرات کارشناسان و پرهیز از تصویب پیشنهاداتی 
که این طرح جامع را ممکن است از هدف اولیه و اصلی 
خود خارج کند، قانونی جامع الاطراف در نهایت تصویب 
کنند. محسنی اژه ای با اشاره به ارائه برخی پیشنهادات 
در خصوص این طرح در صحن مجلس از نمایندگان 
خواست که با نگاهی جامع به این مسأله نگاه کنند. وی 
در همین راستا به معاون اول قوه قضائیه و معاونت های 
حقوقی و امور مجلس مأموریت داد که در بررسی نهایی 
این موضوع با مجلس همکاری کنند. رئیس قوه قضائیه 
به مأموریت های خطیر و متنوع این قوه نیز اشاره کرد و با 
اشاره به مشکل کمبود بودجه و امکانات متناسب با این 
مأموریت ها، خواستار توجه و مساعدت مجلس و دولت 
برای تأمین نیازهای دستگاه قضا شد. رئیس قوه قضائیه 
خطاب به همکاران خود در دستگاه قضا اظهار داشت: 
امر قضا سخت و حجم کار ما بالاست و گرفتاری ها و 
مشکلات هم وجود دارد اما این مشکلات و حرف و 
حدیث هایی که برخی معاندان یا حتی خیرخواهان 
کم اطلاع مطرح می کنند نباید ما را از مأموریت اصلی 
خود که پیشگیری از جرم و قضاوت به حق و فصل 
خصومت هاست، باز دارد و از جاده عدل و انصاف خارج 
کند. محسنی اژه ای افزود: سختی ها نباید کمترین تأثیر 
را در کیفیت کارمان و اتقان آرایمان و خیرخواهی و 

قضاوت بحق ما درباره تظلم خواهان داشته باشد و ما باید 
برای رضای خدا و بر اساس آموزه های فقهی و شرعی 
عمل کنیم. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه دستگاه 
قضایی مصمم است با همه کسانی که سد راه مردم 
می شوند و مانع ایجاد می کنند برخورد قاطع و دست 
متعدیان به حقوق مردم و بیت المال را قطع کند، تصریح 
کرد یقین دارم با همدلی مجلس و دولت و کمک مردم 
می توانیم زمینه تحقق عدالت را هموارتر کنیم. رئیس 
دستگاه قضا بر ضرورت افزایش هماهنگی میان رابطان 
دستگاه قضا با مجلس تاکید کرد و از وزیر دادگستری 
خواست که شرایط را برای حضور مسئولان عالی قضایی 
در کمیسیون های مختلف مجلس، بیش از پیش تسهیل 
کند. رئیس قوه قضائیه عنوان کرد: آنچه مورد تاکید است 
این است که از روسای کل دادگستری ها خواستیم در 
مواردی که قاضی حکم خلاف شرع بیّن داده، قبل از امضا 
و تایید گزارش قاضی از او سوال کنید چرا خلاف شرع 
بیّن حکم داده است؛ اگر قبول داشت حکمش خلاف 
شرع است می گوید سهوی بوده و دیگر تکرار نمی شود 
اما اگر قبول نداشته باشد به این معنی است که باز هم 
از این احکام صادر می کند که باید جلوی آن را گرفت و 
این فرایند را اصلاح کرد. اژه ای تصریح کرد: اینکه در یک 
استان تعداد درخواست اعمال ماده ۷۷۴ بیشتر و در یک 
استان بسیار کم است، باید آسیب شناسی شود که اگر 
لازم است با برگزاری جلسات توجیهی هر چه می توان از 

صدور احکام غیرمتقن پیشگیری کرد.

غلامعلی رجایی
فعال سیاسی اصلاح طلب

یـــادداشت

سخنگوی وزارت خارجه کشورمان در نشست خبری  
آخرش در رابطه با گفت وگوهای ایران و اتحادیه اروپا و ادامه 
این گفت وگوها در بروکسل گفته است که   رایزنی ها بین 
ایران و اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ  کننده مذاکرات 
برجام انجام شده است و این مذاکرات قرار است طی روزهای 
آتی در بروکسل ادامه پیدا کند. ایران پیام هایی به اروپا 
انتقال می دهد تا این پیام ها در اختیار سایر طرف های برجام 
از جمله آمریکا قرار گیرد. ایران خواسته های جدیدی را 
می خواهد مطرح کند که مهم ترین این خواسته ها این است 
که مذاکرات برجام باید از زمانی آغاز شود که ترامپ از برجام 
خارج شده است. بنابراین گفت و گوی مقدماتی و ابتدایی 
در این خصوص خواهد بود و اگر طرفین بر سر جزئیات به 
توافق برسند، احتمالا تا حدود یک ماه دیگر مذاکرات اصلی 
آغاز خواهد شد. وزیرخارجه ایران عنوان کرده است که مبنا 
زمان خروج ترامپ از مذاکرات است و باید گفت و گوها از آن 
نقطه آغاز شود. احتمالا بخشی از آنچه که در ۶ دور مذاکرات 
در وین مورد قبول قرار گرفته در مذاکرات جدید نیز تایید 
می شود اما خواسته هایی با استحکامات جدید از سوی ایران 
مطرح می شود به این شکل که ایران آنها را مطرح می کند تا 
به واسطه پذیرش آنها وارد مذاکرات شود. شاید خواسته های 
جدید ایران تا حدودی مذاکرات را زمان بر کند اما همچنان 
به نظر می رسد که برجام مجددا احیا می شود و مذاکرات به 
نتیجه می رسد. در روزهای گذشته شاهد بوده ایم که حتی 
کشورهایی که همواره در مذاکرات برجام حق را به ایران 
می دادند نیز از ایران می خواهند که هرچه زودتر به مذاکرات 
برجام بازگردد و این گفته ها در گذشته شاید هفته ای یک بار 
مطرح می شد اما در حال حاضر تقریبا هر روز از ایران خواسته 
می شود تا ایران به میز مذاکرات بازگردد. با این وجود می توان 
زمان آغاز مذاکرات را نزدیک دانست. در مذاکرات مقدماتی در 
خصوص نحوه آغاز مذاکرات و خواسته ها تبادل نظر می شود. 
از سوی دیگر نیز رفت و آمدها به روسیه زیاد شده است که 
به علت چندین مساله است. در روسیه هم مسائل مربوط به 
قفقاز مورد بررسی قرار می گیرد و هم به برجام و موضوعات 
مربوط به مذاکرات پرداخته می شود و مشخصا نیز اسرائیلی ها 
نیز به مسکو سفر می کنند تا روسیه را تحت فشار قرار دهند 
تا امتیازات زیادی به ایران ندهد و احتمالا از روسیه خواهند 
خواست تا در مقابل ایران بایستد. در مجموع به نظر می رسد 
که شرایط برای آغاز مذاکرات مهیا است و صرفا باید در 
خصوص برخی موارد به توافق رسید تا مسیر به نتیجه رسیدن 

مذاکرات نیز هموار شود.

برجام مجددا احیا می شود

آرمان ملی: رئیس مجلس با حضور 
در جلسه کمیسیون مشترک حمایت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی تاکید 
کرد: جلسات کمیسیون مشترک علنی 
است و تمامی مباحث اطلاع رسانی و از 
مجموعه خانه ملت و رسانه ها منعکس 
می شود. محمد باقر قالیباف افزود: امروز 
بحث مربوط به فضای مجازی واقعیت 
مهمی است، امروزه این فضا، فضای واقعی 
و حقیقی می باشد که زندگی مردم را 
در ابعاد مختلف و در حوزه های مختلف 
فرهنگی، اجتماعی، علمی و اقتصادی 
تحت تاثیر قرار داده است؛ به گونه ای 
که شاکله اصلی زندگی مردم وارد حوزه 
فضای مجازی شده و همه ما باید نسبت 
به این مهم دقت و توجه لازم را داشته 
باشیم و به عنوان نماینده مردم این فضا 
را برای یک زندگی مناسب تر و امن فراهم 
کنیم. قالیباف بیان کرد: امروزه در همین 
حوزه آموزش در شرایط کرونایی از 
سطح مهدکودک تا تحصیلات تکمیلی 
در حوزه های دیگر همچون کسب و کار 
شاهد اهمیت این فضا هستیم، دقت ما 
در قانونگذاری در این حوزه دارای اهمیت 

است؛ جوانان و نوجوانان با سلایق مختلف 
در این فضا فعالیت می کنند، از نوجوانی 
که موسیقی کره ای در این فضا دنبال 
می کند تا جوانی که در پی آموزش قرآن و 
مراسم های مذهبی در این فضا می باشد که 
در قانون گذاری باید به آن توجه کنیم. وی 
ادامه داد: ظرفیت بسیار خوبی در قانون 
اساسی ما در اصل ۵۸ وجود دارد، در اصل 
۵۸ فرصتی فراهم شده است تا موضوعات 
مهمی که کار تخصصی تر، عمیق تر، دقیق 
تر، زمانبرتر و موثرتر از صحن مجلس 
نیاز دارد اینگونه در کمیسیون مشترک 
بررسی شوند، متاسفانه در فضایی که 
جریانات خاصی در داخل و خارج ایجاد 
کردند برخی گفتند نمایندگان قصد دارند 
در پشت در های بسته قانون گذاری کنند، 
مگر قانون گذاری در پشت در های بسته 
می شود؟ البته قانون اساسی به صحن 
مجلس اجازه داده است جلسه غیرعلنی 
هم داشته باشد. وی ادامه داد: اعضای 
کمیسیون مشترک با طمأنینه وقت لازم 
را بگذارند؛ از همه ذی نفعان این حوزه 
اعم از فعالین این حوزه، صاحب نظران، 
متخصصین، کارشناسان دعوت کنند 

و شنوای دغدغه آنها باشند، چراکه این 
طرح، طرح حمایت از حقوق کاربران 
می باشد، بخش عمده از این افرادی که 
دغدغه هایی مطرح می کردند، با محتوای 
این طرح از نزدیک آشنا نیستند؛ چراکه 
گا ها موضوعاتی مطرح کردند که در طرح 
وجود ندارد، طرح را مشاهده کنند و نظرات 
خود را بگویند، پس این افراد شاخص و 
ذی نفعان مورد توجه باشند. وی ادامه داد: 
قانون اساسی در قوانین مصوب مجلس 
باید رعایت شود، به هر شکل قوانین نباید 
به گونه ای تصویب شوند که موجب تداخل 
در امور قوا شوند، باید تلاش کنیم بحث 
را با کمترین ایراد شورای نگهبان دنبال 
کنیم، البته اینگونه هم نیست که در بحث 
تقنین عجله داشته باشیم، از سوی دیگر 
در این طرح توجه کنیم که چارچوب در 
فضای مجازی مرتبا در حال تغییر است، 
قانون گذار باید ساختار های مناسب را در 
قانون فراهم کند تا با تغییراتی که پیش 
می آید بتوانیم همگام باشیم و اگر ضرورت 
هم داشت که قانون اصلاح شود، اصلاح 
بشود. قالیباف ادامه داد: از ویژگی های 
اصل ۵۸ این است که قانونی که در این 

مسیر تصویب می شود و مسیر خودش 
را طی کند موقت بوده، صحن مجلس 
تصمیم می گیرد که 3 تا ۷ سال موقتا اجرا 
شود و دائمی بودن آن در صحن مجلس 
تصویب می شود. وی همچنین بیان کرد: 
امیدوارم در بررسی های این کمیسیون 
مشترک به بخش دولت الکترونیک، تحول 
بحث دیجیتال و مدیریت بر ترافیک شبکه 
توجه لازم انجام شود، رسانه ها نیز توجه 
کنند که اطلاعات لازم در خصوص این 
طرح و جلسه کمیسیون منتشر می شود 
و بخش هایی از آن توسط صدا و سیما 
مستقیم پخش می شود و سخنگو مرتبا 
مباحث را اطلاع رسانی می کند، افراد 
و  خاص  گروه های  فضاسازی  تحت 
فشار های خارج از کشور که گفته می شوند 
قرار است پلتفرم ها بسته شود قرار نگیرند، 
خیر قرار است صرفا خلأ قانون گذاری در 
این حوزه رفع شود، فضاسازی هایی بود که 
می گفتند برای مثال قراراست اینستاگرام 
بسته شود، خیر، بخش عمده ای از زندگی 
مردم در فضای اینستاگرام دنبال می شود، 
اما قانونگذاری لازم هم مورد توجه است 

که در این کمیسیون انجام خواهد شد.

رئیس مجلس:  

جلسات کمیسیون صیانت از فضای مجازی علنی است

رئیس جمهور:

سیاست ایران توسعه روابط با کشورهای آمریکای لاتین است

عبدالرضا فرجی راد  
سفیر پیشین ایران در نروژ

سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط با مذاکرات 
صورت گرفته بین آقایان باقری و انریکه مورا اظهار کرد:  
گفت وگوهای پنج شنبه گذشته گفت وگوهای خوب و 
سازنده ای بود و نکاتی که ایران باید به هماهنگ کننده 
گفت وگوها می گفت منتقل شد و دو طرف توافق کردند که 
طی روزهای آینده این گفت وگوها در بروکسل ادامه پیدا 
کند. این توافق دو سویه بوده است. سعید خطیب زاده گفت: 
چالش ها و موانعی که باعث شد شش دور مذاکرات وین به 
نتیجه نرسید در این گفت وگوها مورد مذاکره قرار می گیرد و 
باید در رایزنی ها در ارتباط با آنها صحبت شود. وی بیان کرد: 
باقری به زودی نکات مورد نظر خود در این زمینه را بیان 
می کند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد مذاکرات 
ایران و عربستان و برخی از اظهارات مطرح شده از سوی وزیر 
خارجه عربستان در این ارتباط بیان کرد: گفت وگوهای انجام 
شده بین ایران و عربستان در فضای دوستانه و مثبتی بوده 
است و در مورد مسائل دوجانبه و منطقه رایزنی و گفت وگو 
شده است. نکاتی که باید مطرح می شد بین هیأت های دو 
کشور مورد بحث و رایزنی قرار گرفته است. این گفت وگوها و 
تماس ها ادامه دارد. وی ادامه داد:  واژه ای که می توانم در مورد 
این گفت وگوها بگویم این است که این گفت وگوها محترمانه 
و به همان مقدار جدی است و امیدواریم که به نتیجه برسد 
و باید اجازه بدهیم که این گفت وگوها در مسیر و کانال خود 
ادامه پیدا کند تا به نتیجه برسد. خطیب زاده اذعان کرد: 
اجازه بدهید آنچه که در میز مذاکرات بین ایران و عربستان 
صورت می گیرد در مسیر خود پیش برود. در میز مذاکرات 
فضا به جلو برود. وی همچنین گفت: اخبار منتشر شده در 
مورد سفر یک هیأت سعودی به تهران مورد تأیید نیست. 
سخنگوی وزارت خارجه در مورد اظهارات رئیس جمهور 

آذربایجان علیه ایران از جمله در مورد بحث قاچاق مواد مخدر 
ابراز داشت: توصیه ما به برادرانمان در کشور آذربایجان این 
است که پیش از پرداختن به اظهارات رسانه ای اجازه بدهند 
که گفت وگوها بین مقامات دو کشور همچنان از کانال های 
دیپلماسی ادامه پیدا کند. آنها از کانال های دیپلماسی 
پیام های خوب، سازنده و با نگاه برادرانه ای ارسال کرده اند 
و باید اجازه داد که این گفت وگوها از همین مسیر ادامه 
پیدا کند. خطیب زاده در مورد آخرین پیگیری های وزارت 
خارجه در ارتباط با پرونده دیپلمات های ربوده شده ایران در 
لبنان در ۹3 سال پیش تصریح کرد:  بررسی ها و پیگیری ها در 
مورد پرونده این دیپلمات های مفقود شده هیچ گاه در وزارت 
خارجه متوقف نشده است. به رغم گزارش های مختلفی که 
در مورد این دیپلمات های عزیز دریافت کرده ایم پیگیری ها 
در این زمینه را هیچ گاه متوقف نکرده ایم. رایزنی ها در مورد 
وضعیت این دیپلمات های عزیز را از مسیرهای مختلف با 
روش های مختلف و از طریق کشورهای مختلف پیگیری  
کرده ایم. گاهی به سرنخ هایی رسیده ایم که البته درست 
نبوده است و دوباره بررسی ها و پیگیری ها را از نقطه آغازین 
پیگیری کرده ایم. سخنگوی دستگاه دیپلماسی اذعان کرد: 
چهارشنبه هفته آینده نشست وزیران امور خارجه کشورهای 
همسایه افغانستان به صورت حضوری در تهران برگزار 
می شود. وی ادامه داد:  این اجلاس یک روزه خواهد بود و 
دستور کار نشست تهران ادامه رایزنی های نشست قبلی 
است که به صورت مجازی برگزار شد. در واقع کشورهای 
همسایه افغانستان در این نشست متمرکز خواهند بود که 
چگونه می توانند به تشکیل دولت فراگیر در افغانستان که 
منجر به تحقق صلح و ثبات در این کشور شود، کمک کند. 
وی همچنین گفت:  در این نشست روسیه نیز حضور خواهد 

داشت. سخنگوی وزارت خارجه همچنین اعلام کرد که ایران 
در نشست روسیه که در مورد افغانستان برگزار می شود در 
سطح نماینده ویژه حضور پیدا خواهد کرد. وی بیان کرد: 
 ما هیچ پیش شرطی برای گفت وگوها مطرح نکرده ایم و 
در خصوص آمریکا همان طور که از فضای رسانه ای پیامی 
دریافت نمی کنیم و به عنوان پیام اصلی در نظر نمی گیریم 
از این طریق نیز برای کسی پیامی مخابره نمی کنیم. آنچه 
للهیان مطرح کردند بیان یک منطق  که آقای امیرعبدا
است و در واقع تأکید بر این کردند که دولت کنونی آمریکا 
به رغم برخی از شعارها و اظهارنظرها هیچ گونه تغییر عملی 
در سیاست هایش  نسبت به دولت قبلی این کشور ایجاد 
نکرده است و در عمل اقدامات کنونی دولت آمریکا با دولت 
قبلی این کشور هیچ تفاوتی ندارد لذا برای ما عمل و اقدام 
مهم است. خطیب زاده در ارتباط با مذاکرات برجام تصریح 
کرد:  پرونده مذاکرات در وزارت خارجه پیگیری می شود و با 
ترکیب جدید انجام می شود. همان طور که پیش از این گفتم 
آقای دکتر باقری در ادامه مذاکرات هفته پیش خود با آقای 
مورا به بروکسل می روند و در مورد مذاکراتی که در تهران 
انجام دادند و همچنین موضوعاتی که باقی مانده رایزنی های 
خود را ادامه خواهند داد. سخنگوی وزارت خارجه همچنین 
تأکید کرد: ما هیچ وقت پیش شرطی برای آمریکا تعیین 
نکرده ایم، چراکه آمریکا عضو برجام نیست و آنچه که گفته ایم 
مربوط به برگشت آمریکا به برجام است و مربوط به بازگشت 
آمریکا به تعهداتش ذیل برجام و قطعنامه ۱3۲۲ شورای 
امنیت سازمان ملل است. هدف اصلی اطمینان از برداشته 
شدن همه تحریم ها و گرفتن تضمین در این زمینه است تا 
واشنگتن بار دیگر دنیا را به سخره نگیرد تا هدف مان از انجام 

گفت وگوهای عمل گرا محقق شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

هیچ پیش شرطی برای گفت وگوهای وین مطرح نکرده ایم
 مذاکرات ایران و عربستان محترمانه و به همان مقدار جدی است


